
Yanvarın 10-da Azərbaycan Respublikasının Prezi-
denti İlham Əliyevin sədrliyi ilə Nazirlər Kabinetinin 
2016-cı ilin sosial-iqtisadi inkişafının yekunlarına və 
qarşıda duran vəzifələrə həsr olunan iclası keçirilib.
Prezident İlham Əliyev iclasda giriş nitqi söyləyərək 
2016-cı ildə dünyada və regionda təhlükələrin artdı-
ğını, qanlı müharibələrin davam etdiyini, hətta yeni 
münaqişə ocaqlarının yarandığını, iqtisadi inkişafla 
bağlı vəziyyətin də ağırlaşdığını demişdir. Bildir-
mişdir ki, bütün bunlara baxmayaraq, Azərbaycan 
2016-cı ildə öz inamlı inkişafını davam etdirib, təh-
lükəsizlik tədbirləri təmin olunub, xalqımız sülh və 
əmin-amanlıq şəraitində yaşayıb. “Ölkəmizdə sabit-
liyin mənbəyi xalqın iradəsi və onun seçimidir”, 
- deyən dövlətimizin başçısı ötən il qarşıda duran 
bütün vəzifələrin icra edildiyini, neftin qiymətinin 
aşağı düşməsi fonunda yaranan böhranlı vəziyyət-
dən çıxış yolu tapıldığını bildirmişdir.
O, demişdir: Azərbaycan 2016-cı ildə öz inamlı in-
kişafını davam etdirmişdir, ölkəmizdə təhlükəsizlik 
tədbirləri təmin edilmişdir, Azərbaycan xalqı sülh, 
əmin-amanlıq şəraitində yaşamışdır və yaşayır. 
Ölkəmizdə sabitliyin mənbəyi xalqımızın iradəsidir, 
xalqımızın seçimidir. Bu gün ölkəmiz dünya miqya-
sında sabitliyi ilə seçilən ölkələrdən biridir. Əlbəttə 
ki, gördüyümüz bütün bu işləri dünya kontekstindən 
ayırmaq mümkün deyil. Dünyada və bölgədə gedən 
təhlükəli proseslərə fikir verərkən bir daha görürük 
ki, Azərbaycan öz yoluna sadiqdir, müstəqillik, inki-
şaf yolu ilə gedir və biz çalışmışıq və çalışacağıq bun-
dan sonra da ölkəmizi, xalqımızı mümkün olan risk-
lərdən qoruyaq, öz müstəqil yolumuzu təmin edək. 
Artıq tarix və ətrafda baş verən hadisələr göstərir 
ki, bizim seçdiyimiz yol yeganə düzgün yoldur. Bu, 
müstəqillik yoludur, sabitlik, inkişaf yoludur.
2016-cı ilin ölkəmizin tarixində dərin iqtisadi is-
lahatlar dövrü kimi qalacağını vurğulayan Prezi-
dent İlham Əliyev qəbul edilən qərarlar nəticəsində 
bundan sonra da qeyri-neft sektorunun inkişafının 
diqqət mərkəzində olacağını qeyd etmişdir. Təsadü-
fi deyil ki, keçən il neftin qiymətinin 3-4 dəfə aşağı 
düşməsi nəticəsində ümumi daxili məhsul azalsa da, 
qeyri-neft sənayesində 5, kənd təsərrüfatında isə 2,6 
faiz artım əldə olunub.
Prezident İlham Əliyev qeyd etmişdir ki, 2016-cı ildə 

ölkə qarşısında duran, demək olar 
ki, bütün əsas vəzifələr təmin edil-
mişdir. Azərbaycan neftlə zəngin 
olan digər ölkələr kimi, neftin qiy-
mətinin aşağı düşməsindən əziyyət 
çəkirdi. Ancaq neft ixrac edən bütün 
ölkələrin addımlarına nəzər salsaq 
görərik ki, Azərbaycan o ölkələr-
dəndir ki, bu böhranlı vəziyyətdən 
də uğurla çıxa bilmişdir. Neftlə zən-
gin olan bir neçə başqa ölkə var ki, 
bizim kimi bu vəziyyətdən uğurla 
çıxa bilmişdir. Neftin qiyməti isə 3-4 
dəfə aşağı düşmüşdür. Bu, o demək-
dir ki, əsas gəlir mənbəyimiz olan 
neft bizə 3-4 dəfə az gəlir gətirmiş-
dir. Biz əlbəttə ki, bu böhranlı və-
ziyyətdən çıxış yolunu tapmalı idik 
və hesab edirəm ki, tapmışıq. Bütün 
çətinliklərə, itkilərə baxmayaraq, 
biz iqtisadi sabitliyimizi qoruya bil-
dik, bu ağır vəziyyətdən şərəflə çıxa 
bildik. 2016-cı ildə də ölkəmizdə 
iqtisadi inkişafla bağlı çox önəmli 
addımlar atılmışdır. Hər bir ölkənin 
inkişafı üçün əsas şərt təhlükəsizlik-
dir, sabitlikdir, vətəndaş həmrəyli-
yidir. Bu da bizdə var. Təhlükəsizlik 
qorunur, bir daha demək istəyirəm 
ki, xalqın iradəsinə əsaslanan sabit-
lik, vətəndaş birliyi və həmrəyliyi 
2016-cı ildə daha da artmışdır. Bü-
tün Azərbaycan xalqı vahid amal 
uğrunda birləşib ki, ölkəmizi daha 
da inkişaf etdirək və müstəqilliyi-
mizi daha da möhkəmləndirək.
İqtisadi sahədə 2016-cı ildə önəmli 
addımlar atılmışdır. 2016-cı il dərin 
iqtisadi islahatlar ili kimi tarixdə qa-

lacaq. Bu il ərzində qəbul edilmiş qərarlar, qanunlar, 
mənim tərəfimdən imzalanmış sərəncamlar iqtisadi 
islahatları daha da dərinləşdirir və bizə imkan verir 
ki, gələcəkdə qeyri-neft sektorunun hesabına inkişaf 
edək. Qəbul edilmiş qərarlar artıq öz nəticəsini ver-
məkdədir. Keçən il Azərbaycana 8 milyard dollar xa-
rici, 3,7 milyard dollar daxili sərmayənin qoyulduğu-
nu deyən Prezident İlham Əliyev vurğulamışdır ki, 
2016-cı ildə əsas vəzifələrdən biri valyuta ehtiyatları-
nın qorunması idi və buna da nail olunub. Bəzi neft 
ölkələrindən fərqli olaraq Azərbaycan Dövlət Neft 
Fondunun vəsaitlərindən səmərəli istifadə edilib. 
Azərbaycanda görülən işlərin beynəlxalq maliyyə 
qurumları tərəfindən də yüksək qiymətləndirildiyi-
ni, Davos İqtisadi Forumunun Azərbaycan iqtisadiy-
yatını rəqabətqabiliyyətliliyinə görə 37-ci yerdə qə-
rarlaşdırdığını deyən dövlətimizin başçısı böhranlı 
ildə belə ölkədə 100 mindən çox daimi iş yerinin açıl-
dığını vurğulamışdır.
Dövlət başçısı demişdir ki, 2016-cı ildə əsas vəzifələr-
dən biri valyuta ehtiyatlarımızı, xüsusilə Neft Fondu-
nun vəsaitini qorumaq idi. Biz buna nail ola bilmişik. 
Bu gün Azərbaycan Dövlət Neft Fondunda 33 mil-
yard dollar vəsait var. Biz bunu qorumuşuq, qoruya-
cağıq və əminəm ki, bu il bunu daha da artıracağıq.
2016-cı ilin vacib hadisələrindən danışarkən Prezi-
dent İlham Əliyev “Cənub” qaz dəhlizinin və “Şah-
dəniz-2” layihəsinin icrası ilə bağlı bütün addımla-
rın atıldığını, TANAP layihəsinin böyük hissəsinin 
icra edildiyini, Şimal-Cənub nəqliyyat dəhlizinin 
yaradılması ilə bağlı tədbirlərin görüldüyünü bil-
dirmişdir. O, demişdir: 
Keçən il digər vacib hadisələr baş verdi. Biz enerji 
siyasətimizin təkmilləşdirilməsi istiqamətində növ-
bəti addımlar atdıq. “Cənub” qaz dəhlizinin icrası 
uğurla davam etdirildi. Baxmayaraq ki, neft gəlirləri-
miz üç-dörd dəfə azaldı, biz xaricdən kreditlər aldıq, 
eyni zamanda, daxili vəsait hesabına “Cənub Qaz 
Dəhlizi” və “Şahdəniz-2” layihələrinin icrası ilə bağlı 
bütün lazımi addımları atdıq. Deyə bilərəm ki, “Şah-
dəniz-2” layihəsi üzrə, - bu gün “Şahdəniz” dünya 
miqyasında ən böyük qaz-kondensat yataqlarından 
biridir, - işlərin 90 faizi artıq tamamlanıb və gələn il 
tamamilə başa çatacaq. TANAP layihəsinin böyük 

hissəsi icra edilib və “Cənub” qaz dəhlizinin digər 
seqmentləri istiqamətində də işlər gedir. Biz keçən 
il Bakıda “Cənub Qaz Dəhlizi” Məşvərət Şurasının 
ikinci toplantısını keçirdik. O toplantıda iştirak edən 
bütün ölkələr, Avropa Komissiyası, Amerika Birləş-
miş Ştatları və “Cənub” qaz dəhlizinin bütün üzvləri 
qəbul edilmiş bəyanatda Azərbaycanın liderliyini bir 
daha göstərmişlər. Biz bu layihənin lideriyik, təşəb-
büskarıyıq, aparıcı qüvvəsiyik. Biz o layihəni bütün 
dostlarımızla, tərəfdaş ölkələrlə və beynəlxalq təşki-
latlarla birlikdə icra edirik.
Keçən il nəqliyyat sektorunda önəmli hadisələr baş 
vermişdir. Xüsusilə Şimal-Cənub dəhlizinin yara-
dılması istiqamətində çox ciddi addımlar atılmışdır. 
Keçən ilin yaz aylarında mən göstəriş vermişdim ki, 
ilin sonunadək bizim dəmir yolumuz İran sərhədinə 
qədər çatdırılmalıdır və artıq biz buna nail olduq. 
Prezident İlham Əliyev 2016-cı ildə ictimai xidmətlər 
sahəsində işlərin uğurla getdiyini demiş, qeyd etmiş-
dir ki, “ASAN xidmət” mərkəzlərinin sayı 11-ə ça-
tıb. Son illər ərzində 13 milyon müraciət olmuşdur 
və vətəndaşların bəyənmə əmsalı təxminən 100 fa-
izə yaxındır. Bu da ictimai xidmətlər, ümumiyyətlə, 
ictimai münasibətlər sahəsində bir inqilab idi və 
bu, artıq Azərbaycan brendidir. Artıq bəzi ölkələr 
bizim təcrübəmizi tətbiq etməyə başlamışlar. Keçən 
il “ASAN xidmət” öz funksiyalarını genişləndirdi, 
“ASAN Kommunal”, “ASAN Qatar”, “ASAN Viza” 
təşəbbüsləri irəli sürüldü. “ASAN Viza”nın fəaliyyə-
ti nəticəsində ölkəmizə gələcək turistlərin sayı bun-

dan sonra da artacaq. 2016-cı ildə biz bu istiqamətdə 
dönüş yarada bildik. Ümumiyyətlə, turistlərin axını 
dünyada mövcud olan iqtisadi durumla bağlıdır. 
Əgər vəziyyət yaxşıdırsa, daha çox insanlar xarici 
ölkələrə turist kimi gedirlər. Ancaq bu gün dünyada, 
dünyanın demək olar ki, bütün bölgələrində iqtisadi 
böhran yaşanır. Buna baxmayaraq, 2016-cı ildə ölkə-
mizə gələn turistlərin sayı 11 faiz artmışdır.

* * * * 
Sonra Azərbaycan Respublikasının millətlərarası, 
multikulturalizm və dini məsələlər üzrə Dövlət müşa-
viri Kamal Abdullayev, Dövlət Miqrasiya Xidmətinin 
rəisi Firudin Nəbiyev və Azərbaycan Respublikasının 
Prezidenti yanında Vətəndaşlara Xidmət və Sosial İn-
novasiyalar üzrə Dövlət Agentliyinin sədri İnam Kə-
rimov görülən işlər və qarşıda duran vəzifələrlə bağlı 
məruzə etmişlər.

* * * * 
Prezident İlham Əliyev yekun nitqində inşaat sek-
torunun canlandırılması ilə bağlı bir çox tədbirlərin 
həyata keçirildiyini demiş, bu prosesin insanların 
həyat şəraitinin yaxşılaşdırılmasına, Bakının daha da 
gözəlləşməsinə, həm də tikinti materialları bazarının 
stimullaşdırılmasına xidmət etdiyini bildirmişdir. 
Prezident yanında Mənzil İnşaatı Dövlət Agentli-
yinin fəaliyyətini vurğulayan dövlətimizin başçısı 
qarşıdakı illərdə paytaxtda iki minə yaxın sosial 
mənzilin inşa olunacağını və Bakıda köhnəlmiş 
mənzil fondunun yerində yenilərinin tikintisinə 
start verildiyini, “Ağ şəhər” layihəsinin uğurla icra 
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olunduğunu, qarşıdakı dövrdə Akademik Milli 
Dram Teatrının arxasında və Təzə Pir məscidinin 
ətrafında geniş abadlıq işlərinin aparılacağını, icti-
mai yerlərin yaradılacağını bildirmişdir.
Dövlət başçısı qeyd etmişdir ki, Bakı şəhərində köh-
nəlmiş mənzil fondunun aradan qaldırılması və ye-
rində müasir binaların tikintisi prosesinə də start 
verilmişdir. O, demişdir: “Beləliklə, mən üç layihəni 
qeyd etdim. Üç layihə çərçivəsində şəhərimizdə hün-
dürmərtəbəli 150 yaşayış binası tikiləcək. Bundan 
əlavə, indi onlarla tikinti meydançasında işlər gedir. 
Beləliklə, biz inşaat sektorunu canlandıracağıq”. 
Prezident İlham Əliyev keçən ilin kənd təsərrüfa-
tının inkişafında uğurlu il olduğunu söyləmiş, de-
mişdir: “Kənd təsərrüfatı ilə bağlı məsələlər xüsusi 
diqqət tələb edir. Ona görə, mən bu sahəyə bu gün 
də ümumiyyətlə çox böyük diqqət ayırıram. Çünki 
bu sahə həm məşğulluqdur, həm inkişafdır, həm 
ixracdır. Biz ixracı şaxələndirməliyik və ilk növbə-
də kənd təsərrüfatı məhsulları hesabına. Biz realist 
olmalıyıq. Biz indi texnologiya ixrac edə bilmirik və 
edə bilmərik, vaxt lazımdır. Biz istədiyimiz səviyyə-
də maşın, mexanizm ixrac edə bilmirik. Heç özümü-
zü də təmin edə bilmirik. Biz nəyi ixrac edə bilirik-
sə, diqqətimizi o real sektora yönəltməliyik. Burada 
kənd təsərrüfatı, emal sahəsi əlbəttə ki, ən böyük 
potensiala malikdir. Torpaqlardan səmərəli istifadə 
etməliyik və ixracımızı şaxələndirməliyik. Hesab 
edirəm ki, biz görüləcək tədbirlər sayəsində kənd 
təsərrüfatı məhsulları ixracını iki dəfə artıra bilərik. 
Bu, ölkəmizə daha çox valyuta, kənddə yaşayanlara 
isə əlavə vəsait gətirəcək”.
O, demişdir: “Biz pambıqçılığın şöhrətini qayta-
rırıq. Keçən il bir qədər gecikməyimizə baxmaya-
raq, biz yaxşı nəticələr əldə etdik. Əgər 2015-ci illə 
müqayisə etsək, - 2015-ci ildə cəmi 18 min hektarda 
pambıq əkilmişdir, - görərik ki, 2016-cı ildə artıq 
51 min hektarda pambıq əkilmişdir. Əgər 2015-ci 
ildə 35 min ton pambıq tədarük olunubsa, keçən il 
təxminən 90 min tona yaxın pambıq tədarük edilib. 

Bu il üçün bizim böyük planlarımız var. Bu plan-
lar bu yaxınlarda qəbul ediləcək Dövlət İnvestisiya 
Proqramında da öz əksini tapacaq. Biz bu il pambıq 
sahələrini yenə də artırmalıyıq. Əgər keçən il 51 min 
hektarda pambıq əkilibsə, bu il ən azı 120 min hek-
tarda pambıq əkilməlidir. Ancaq bu il icra ediləcək 
bu layihə çərçivəsində 200 minə yaxın insan işə cəlb 
ediləcək. Biz subsidiyaları da, pambıq tarlalarında 
işləyənlərin tariflərini də qaldırmışıq və məşğullu-
ğu da təmin edəcəyik. Qeyd etməliyəm ki, hazırda 
27 rayonda pambıqçılıq inkişaf edir və biz bu il təx-
minən 200 min ton, ondan da çox pambıq tədarükü-
nü gözləyirik.
2015-ci ildə 200 kiloqramdan bir qədər çox barama 
tədarük edilmişdir, təkcə bir rayonda, Şəki rayonun-
da. 2016-cı ildə görülmüş tədbirlər nəticəsində bu 
rəqəm 70 tona çatıb. Bu il barama tədarükü keçən ilə 
nisbətən ən azı iki dəfə artmalıdır. Keçən il 1 milyon 
700 min tut tingi əkilmişdir. Bölgələrdə bu sahəyə 
çox böyük maraq var. 30-40 gün ərzində insanlar 
yaxşı pul qazanırlar. Hazırda 37 rayonda baramaçı-
lıq inkişaf edir. Əgər 2015-ci ildə bir rayonda idisə, 
hazırda 37 rayondadır və əlbəttə ki, bu coğrafiya da 
genişlənməlidir. Bax, əkilən bu tinglərin nəticəsində 
biz 2019-cu ildə 1300 ton barama istehsalını gözləyi-
rik. Biz Şəki ipək kombinatının tam gücü ilə işləmə-
sini də təmin edəcəyik.
Bizə kənd təsərrüfatı məhsulları arasında ən çox 
valyuta gətirən fındıqçılıqdır və xurma bağlarından 
əldə edilən məhsulun ixracıdır. Ona görə, biz bu iki 
istiqamətə də çox ciddi fikir vermişik. Keçən il 13 
min hektarda fındıq bağları salınmışdır. Müqayisə 
üçün deyə bilərəm ki, bizim ümumi fındıq bağları-
nın sahəsi təxminən 30 min hektara yaxındır. Yəni, 
onun üçdəbir hissəsindən çoxunu biz bir il ərzində 
salmışıq və bu proses davam edir. Qarşıya məqsəd 
qoyulub ki, 2016-cı ildən başlayaraq bir neçə il ərzin-
də biz əlavə 40 min hektarda fındıq bağları salaq və 
bu proses gedir. Bu, fermerlərin də böyük marağına 
səbəb olub. Bu, yaxşı gəlir mənbəyi olacaqdır. 

Valyuta gətirən ixrac məhsullarından biri olan ba-
dam Azərbaycanda əfsuslar ki, çox az istehsal edilir. 
Biz hətta özümüzü bu məhsulla təmin edə bilmirik. 
Cəmi 1000 hektar badam bağlarımız var. Onların da 
böyük əksəriyyəti Naxçıvan Muxtar Respublikasın-
dadır. Halbuki Abşeron yarımadasında, Bakıətrafı 
qəsəbələrdə və digər bölgələrdə badamçılıq üçün 
çox münbit təbii iqlim var. 
Zeytunçuluq. Əfsuslar olsun ki, biz özümüzü zey-
tunla təmin edə bilmirik. Yeni zeytun massivləri, 
plantasiyaları salınacaq və yığım tam təmin edilmə-
lidir. Bəzi hallarda zeytun ya ağaclarda qalıb çürü-
yür, ya da yerə tökülüb zay olur. Burada da bütün 
işlər tənzimlənməlidir. Biz nəinki özümüzü tam tə-
min etməliyik, hətta böyük ixrac potensialımız da 
yaradılmalıdır.
Tütünçülüklə bağlı tədbirlər görülür. Artıq biz quru 
tütünü ixrac etmək üçün müvafiq danışıqlar aparmı-
şıq və razılaşmalar əldə edilibdir. Keçən il 3500 ton 
quru tütün tədarük edilib. Bizim məqsədimiz bi-
rinci mərhələdə onu 3 dəfə artırmaqdır. Yəni, Azər-
baycanda 10 min ton quru tütün istehsal olunma-
lıdır, oluna bilər. Mən statistika ilə maraqlandım. 
Azərbaycanda il ərzində 20 milyon butulka şərab 
istehsal olunur. İxrac isə çox azdır. Bizim sahib-
karlar şərab ixracından cəmi 2-3 milyon dollar pul 
əldə edirlər. Ona görə, Azərbaycan şərabını dünya 
bazarlarına çıxarmaq üçün çox ciddi addımlar atılıb. 
Biz bir neçə beynəlxalq sərgidə iştirak etmişik, kont-
raktlar bağlanıbdır. Dost, tərəfdaş ölkələrlə biz bir-
başa bu danışıqları aparırıq ki, onlar öz bazarlarında 
bizim şərabımız üçün kvota ayırsınlar, biz öz şəra-
bımızı ixrac edə bilək. Sahibkarlar da burada daha 
da fəal olmalıdırlar, onların marağındadır. Vaxtilə 
Ulu Öndərin dövründə, 1970-ci illərdə 2 milyon 
ton üzüm yığılırdı. Kəndlilər böyük vəsait əldə et-
mişdilər. Əfsuslar olsun ki, sonra həm sovet rəhbər-
liyi, həm də ki, sovet rəhbərliyinin xoşuna gəlmək 
istəyən yerli rəhbərlər üzüm bağlarının bir hissəsini 
qırmışlar. Ancaq biz indi bərpa edirik. 
Biz çayçılığı da bərpa edirik. İndi yüzlərlə hektar 
çay bağları salınıb, çayçılıqla bağlı yeni texnologiya-
lar var və bu da cənub zonasının iqtisadi inkişafını 
təmin edəcək. Biz özümüzü keyfiyyətli çayla təmin 
etməliyik və xaricə də Azərbaycanda yetişdirilən çay 
ixrac etməliyik. Çünki hazırda biz daha çox xaricdən 
gətirilən çayı burada paketləyib ixrac edirik. O da 
yaxşıdır. Hər halda çayı idxal etməkdən daha yax-
şıdır. Ancaq çalışmalıyıq ki, bizim emal müəssisələri 
yerli məhsul əsasında fəaliyyət göstərsin və bu, təkcə 
çayçılığa aid deyil. Biz çalışmalıyıq ki, Azərbaycan-
da məhsullar yerli xammal əsasında istehsal olunsun 
və ixrac edilsin. Bax, məqsəd bundan ibarətdir.
Keçən il heyvandarlıqla bağlı ciddi addımlar atılıb. 
İndi yeni layihələr icra edilir. Biz bundan sonra hey-
vandarlığı ancaq qapalı şəraitdə inkişaf etdirməliyik. 

Bu, daha səmərəlidir və eyni zamanda, bizə imkan 
verəcək ki, bu gün səmərəsiz istifadə olunan örüş 
torpaqlarından səmərəli şəkildə istifadə edək. Onla-
rın təyinatı dəyişdirilməlidir. İndi harada mümkün-
dür işlər gedir və biz onları da əkinə cəlb etməliyik”.
Sonra Prezident İlham Əliyev demişdir: “Keçən il 
bank sektorunun sağlamlaşdırılması istiqamətin-
də önəmli addımlar atılmışdır, nəzarət gücləndiril-
mişdir, şəffaflıqla bağlı tədbirlər görülmüşdür, cəza 
tədbirləri, inzibati tədbirlər görülmüşdür. Bizim iq-
tisadiyyatımıza ən böyük zərbə vuran bank sekto-
ru olmuşdur. Ona görə, bu sektorun təmizlənməsi, 
sağlamlaşdırılması, şəffaflaşması, beynəlxalq stan-
dartlara uyğunlaşması istiqamətində bu il də ciddi 
addımlar atılacaq. Qanunu pozan şəxslərə qarşı bun-
dan sonra da ciddi mübarizə aparılacaq.
Mən qeyd etdim ki, baxmayaraq, 2016-cı il ağır il ol-
muşdur, qeyri-neft sənaye istehsalı artmışdır. Bu il 
sənaye potensialının inkişafı ilə bağlı ciddi addımlar 
atılmalıdır. Bizim artıq bir neçə sənaye parkımız var. 
Onların sırasında Sumqayıtdakı iki parkın fəaliyyə-
tini xüsusilə qeyd etmək istəyirəm – Texnologiya-
lar Parkı və Kimya Sənaye Parkı. Sumqayıt Kimya 
Sənaye Parkında böyük müəssisələrin yaradılması 
prosesi davam edir. Oraya qoyulan investisiyaların 
həcmi bir milyard dolları ötüb. Keçən il Mingəçevir 
Sənaye Parkının təməli qoyuldu. Hesab edirəm ki, 
gələn aydan etibarən burada artıq bütün inşaat iş-
ləri də başlanmalıdır. Mingəçevir Sənaye Parkında 
– o, yüngül sənayeyönümlüdür, - birinci mərhələdə 
doqquz müasir fabrik tikiləcək və minlərlə iş yeri ya-
radılacaq.
Keçən il Pirallahıda dərman preparatlarının isteh-
salı ilə bağlı təməlqoyma mərasimi keçirilmişdir. 
Pirallahı adasında həm yeni sənaye zonası, həm də 
turizm infrastrukturu yaradılır. Əminəm ki, bu il bu 
istiqamətdə ciddi addımlar atılacaq. Neftçala sənaye 
zonasının inkişafı ilə bağlı çox ciddi addımlar atılmış-
dır. İranlı tərəfdaşlarımızla birlikdə avtomobil istehsalı 
zavodunun təməli qoyuldu. Digər bir neçə zavodun ti-
kintisi nəzərdə tutulur. Balaxanı Sənaye Parkında yaxşı 
işlər gedir. Masallı şəhərində sənaye zonası üçün yer 
ayrılıb və indi infrastruktur işləri gedir”.
Ölkədə infrastrukturun yaradılması, qazlaşdırılma-
nın aparılması, kənd yollarının tikintisi, içməli su 
layihələrinin icrası ilə bağlı tapşırıqlarını verən Pre-
zident İlham Əliyev hərbi potensialın gücləndiril-
məsinə dair əlavə tədbirlərin görüləcəyini bildirmiş, 
ekoloji tədbirlərin, ölkəyə turist axınının stimullaş-
dırılmasının, “ASAN xidmət”in coğrafiyasının və 
funksiyalarının genişləndirilməsinin, Ələtdəki Bakı 
Beynəlxalq Dəniz Ticarət Limanının tikintisinin bi-
rinci mərhələsinin tam başa çatdırılmasının diqqət 
mərkəzində saxlanıldığını vurğulamışdır.
Dövlətimizin başçısı 2017-ci ili Azərbaycanda “İs-
lam həmrəyliyi ili” elan etmişdir.
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Azərbaycan Respublikasının Prezidenti İlham 
Əliyev yanvarın 11-də Naxçıvan Muxtar Res-
publikasında səfərdə olmuşdur.
Yanvarın 11-də Ordubad Su Elektrik Stansi-
yasının təməlqoyma mərasimi olub. Azərbaycan 
Respublikasının Prezidenti İlham Əliyev məra-
simdə iştirak edib.
Dövlətimizin başçısına məlumat verilmişdir ki, 
inşa ediləcək Su Elektrik Stansiyasının gücü 36 
meqavat olacaq. Derivasiya tipli stansiya Araz 
çayı üzərində yerləşəcək. Stansiya üçün tutumu 
1,5 milyon kubmetr olan su anbarı inşa olunacaq. 
Hidroqovşağın əsas qurğularının tərkibinə 
elektrik stansiyası, tənzimləyici bənd, su qəbul-
edici qurğu, çökəltmə hovuzu, derivasiya kanalı, 
yükləmə hovuzu daxildir. Bundan başqa, burada 
metal boru xətti, aparıcı kanal, sutullayıcı və 
balıqaxıdan qurğular da yaradılacaq. Stansiyada 

hər birinin gücü 12 meqavat olan 3 aqreqat 
quraşdırılacaq. Tənzimləyici dəmir-beton bən-
din uzunluğu 235 metr, hündürlüyü 12 metrdir. 
Derivasiya tipli kanalın uzunluğu 12738 metr 
olmaqla, maksimum su sərfi saniyədə 126,6 
kubmetr təşkil edəcək.

* * * 
Yanvarın 11-də Culfa rayon mərkəzi və ətraf 
kəndlərin içməli su təchizatı və kanalizasiya 
sistemlərinin istifadəyə verilməsi mərasimi 
keçirilib.
Azərbaycan Respublikasının Prezidenti İlham 
Əliyev mərasimdə iştirak edib.
Dövlətimizin başçısına “Culfa rayon mərkəzi və 
ətraf kəndlərin içməli su təchizatı və kanalizasiya 
sistemlərinin yenidən qurulması” layihəsi 
üzrə görülən işlərlə bağlı məlumat verilmiş, 
bildirilmişdir ki, tikinti işlərinin icrasına 2012-ci 

ildə başlanılıb. Layihəyə əsasən Culfa şəhərində 
və Gülüstan kəndində su şəbəkəsi, Culfa 
şəhərində isə kanalizasiya şəbəkəsinin tikintisi 
aparılıb, ev birləşmələri aparılaraq sayğac 
quraşdırılıb.
Layihə çərçivəsində Əlincəçay yatağında 2088 
metr müxtəlif diametrli borularla kaptaj və 
onu sel sularından qorumaq üçün uzunluğu 
1500 metr olan selyönəldici bənd tikilib. Hər 
birinin tutumu 5000 kubmetr olan iki təmiz 
su anbarı tikilib. Culfa şəhərində diametri 500 
millimetrdən 200 millimetrə qədər borularla 34,5 
kilometr daxili kanalizasiya şəbəkəsi çəkilib.
Bununla da Culfa şəhəri və Gülüstan kəndində 25 
min 700 nəfər təmiz, dayanıqlı, ekoloji cəhətdən 
tam yararlı və Dünya Səhiyyə Təşkilatının 
standartlarına cavab verən içməli su ilə davamlı 
olaraq 24 saat təmin edilib.

* * * 
Azərbaycan Respublikasının Prezidenti İlham 
Əliyev yanvarın 11-də Naxçıvanda Fövqəladə 
Hallar Nazirliyinin zabit və gizirləri üçün inşa 
olunmuş yaşayış binasının açılışında iştirak 
etmiş, mənzillərdə yaradılan şəraitlə tanış 
olmuşdur.

* * * 
Azərbaycan Respublikasının Prezidenti, Silahlı 
Qüvvələrin Ali Baş Komandanı İlham Əliyev 
yanvarın 11-də Naxçıvan Muxtar Respublikasına 
səfəri çərçivəsində Əlahiddə Ümumqoşun 
Ordusunun “N” saylı hərbi hissəsindəki əsgər 
yataqxanasının və Əsgəri-Məişət Kompleksinin 
açılışında iştirak edib.
Burada əsgər yataqxanası, Əsgəri-Məişət Komp-
leksi inşa olunub, sıra meydanı, idman sahəsi 
yaradılıb, abadlıq-quruculuq işləri aparılıb.
Prezident, Silahlı Qüvvələrin Ali Baş Komandanı 
İlham Əliyev silahlanmaya yeni qəbul edilən 
hərbi texnika ilə tanış olmuşdur.
Bu gün Azərbaycan Ordusu ən müasir silah-
sursat, hərbi texnika ilə təmin olunub. Silahlı 

qüvvələrimizin balansında olan bu müasir texnika 
bir çox özəllikləri ilə seçilir. Bunların vasitəsilə 
Azərbaycan Ordusu Ali Baş Komandanın əmri 
ilə istənilən anda düşmənə sarsıdıcı zərbə 
vurmaqla torpaqlarımızı işğaldan azad etməyə 
qadirdir. Bu gün Azərbaycan Ordusunun 
balansı dünyanın aparıcı ölkələrinin istehsalı 
olan silah-sursatla genişlənir. Bundan başqa, son 
illərdə dövlətimizin başçısı, Ali Baş Komandanın 
diqqəti sayəsində ölkəmizdə yaradılan müdafiə 
sənayesi kompleksi Azərbaycanda ən müasir 
hərbi texnikanın istehsalına geniş imkanlar 
yaradır. Təsadüfi deyil ki, indi ölkəmizin silah-
sursatları bir çox parametrlərinə görə dünyada 
ilk yerlərdən birini tutur.

* * * 
Azərbaycan Respublikasının Prezidenti İlham 
Əliyev yanvarın 11-də Naxçıvan Muxtar 
Respublikasına səfəri çərçivəsində Şahbuz rayon 
mərkəzi və ətraf kəndlərin içməli su təchizatı və 
kanalizasiya sistemlərinin istifadəyə verilməsi 
mərasimində iştirak edib.
Layihəyə əsasən, Şahbuz şəhərinə, Kiçikoba və 
Daylaqlı kəndlərinə su şəbəkəsi, Şahbuz şəhərinə 
kanalizasiya şəbəkəsi çəkilib və ev birləşmələri 
aparılıb. Sutəmizləyici qurğu 2045-ci ilə qədər 
əhalini və sənaye sahəsini gün ərzində 24 saat 
ekoloji cəhətdən təmiz su ilə təchiz edəcək. 
Qurğu gün ərzində 6 min 600 kubmetr və ya 
saniyədə 76 litr sutəmizləmə gücünə malikdir. 
Hər birinin tutumu 2500 kubmetr olan iki təmiz 
su anbarı inşa olunub. 

* * * 
Yanvarın 11-də Naxçıvan şəhər 3 nömrəli tam orta 
rus məktəbinin binası əsaslı yenidənqurmadan 
sonra istifadəyə verilib.
Azərbaycan Respublikasının Prezidenti İlham 
Əliyev mərasimdə iştirak edib.
Azərbaycan Respublikasının Prezidenti İlham 
Əliyevin yanvarın 11-də Naxçıvan Muxtar 
Respublikasına səfəri başa çatıb.

Naxçıvanda həyata keçirilən sosial-iqtisadi siyasət uğurla davam edir 
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